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Střední Čechy - Středočeský kraj už více než rok působí jako feudální panství hejtmana Davida Ratha, kde se
nic neobejde bez jeho požehnání. Přitom v krajské radě zasedají pouze sociální demokraté. Ve skutečnosti tato
jednobarevná krajská rada není zdaleka tak názorově jednotná, jak se navenek může jevit.
Tak například Rathův nápad zřídit v kraji středočeskou univerzitu s hrdým názvem královská kritizuje jeho náměstek
pro zdravotnictví Zdeněk Seidl. "Nejsem zcela proti univerzitě. Ale představu, že bude konkurovat pražské Karlově
univerzitě, škole s tak velkou tradicí, považuji za zcela nesmyslnou," říká Seidl. Další z Rathových náměstků, senátor
Marcel Chládek, naopak pro středočeskou univerzitu chce lobbovat mezi poslanci a senátory, bez jejichž souhlasu školu
nelze zřídit. Podle Seidla by naopak měl kraj spíš podporovat vysoké školy, které už v kraji působí, nebo jim dokonce
poskytnout záštitu.
V případě dalšího Rathova ambiciózního projektu, převedení pěti oblastních nemocnic pod jednu krajskou neziskovou
nemocnici, dokonce Seidl hlasoval v radě proti. Středočeši se však o tom nedozvěděli, hlasování v radě jsou totiž
neveřejná.
Ratha kritizují i radní za ČSSD
Byl však přehlasován a radní a následně i zastupitelé loni v březnu schválili vznik neziskové středočeské nemocnice.
"Při hlasování v zastupitelstvu kraje jsem zvedl ruku pro, byl jsem vázán usnesením rady. To ovšem neznamená, že
bych nemohl mít vlastní názory, které se někdy od těch Rathových liší," zdůraznil Seidl.
To, že v krajské radě se občas vyskytují rozdílné názory, potvrdila i Rathova náměstkyně Zuzana Moravčíková. "Není
to tak, že co řekne hejtman, je svaté a my musíme hlasovat podle toho. Nemusíme. Ale hejtman většinou silou
své osobnosti dokáže radní přesvědčit," řekla. V zásadních věcech, jako je například krajský rozpočet nebo podpora
hejtmanovi a krajské vládě, vystupují sociálnědemokratičtí zastupitelé jednotně.
Čtyřmilionové směnky K tomu je ostatně zavazují čtyřmilionové směnky, které museli v době primárek podepsat pro
případ, že by někdo z nich chtěl vystoupit z klubu sociální demokracie nebo hlasovat bez ohledu na zájem ČSSD. Přesto
jednotné hlasování není dogma, které platí vždy a všude.
"Existují drobnosti, u nichž se názory našich zastupitelů různí," potvrdil Seidl. Jako příklad uvedl ještě donedávna
plánované stěhování dětí z dětského domova z Pyšel do Chocerad. Rath původně stěhování vehementně prosazoval,
na začátku tohoto týdne ustoupil a oznámil, že se děti stěhovat nebudou.
Nakolik je David Rath při prosazování svých názorů úspěšný v rámci šestadvacetičlenného klubu ČSSD, přiblížil
místopředseda kontrolního výboru zastupitelstva Luboš Doleček. Pokaždé před jednáním zastupitelstva se sociální
demokraté sejdou a probírají program. Většinový názor pak hájí v zastupitelstvu. "Obvykle se většinový názor s
Rathovým sejde, je to tak, řekněme, na šedesát procent. Spíš jde ale o to, že plníme program, za který jsme kandidovali.
Takže u témat jako zdravotnictví nebo žákovské jízdné zdarma je to jasné," podotkl Doleček.


